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El cap de Govern, Jaume Bartu-
meu, va anunciar ahir que l’exe-
cutiu està negociant un conveni
marc amb el Banc de Sang i Tei-
xits de Catalunya, per ampliar les
campanyes de donació sanguí-
nia. Si es consumés l’acord, “els
homosexuals i les persones amb
múltiples parelles sexuals” tin-
drien la possibilitat de participar
en les campanyes, cosa que ac-
tualment no poden fer a causa
dels criteris aplicats per l’Establi-
ment de sang de Tolosa.

Segons va explicar Bartumeu,
la intenció del Govern seria que
l’entitat catalana desenvolupés
una activitat similar a la que avui
en dia porten a terme els profes-
sionals francesos, és a dir, recolli-
rien sang al Principat i al mateix
temps n’aportarien, en cas que si-
gui necessària. També va apuntar
que la presència del banc de To-
losa es mantindria, com a mínim,
una o dues campanyes més.

Una de les justificacions que va
donar el cap de Govern per a
aquest nou conveni és que ac-
tualment “l’índex de donació és
baix”, de l’ordre de 12 per cada mil
habitants. No obstant això, cal re-
marcar que si el conveni es con-
sumés permetria que el col·lectiu
homosexual tingués resposta a
una reivindicació que té des de fa
temps. A més, Bartumeu va facili-
tar la informació en el context
d’una pregunta de control parla-
mentari formulada ahir per la
consellera de Coalició Reformista
(CR) Montserrat Gil.

Al mateix temps, el líder social-
demòcrata va destacar que es
promouria la creació d’una asso-
ciació de donants, amb l’objectiu
de portar a terme més campa -
nyes i incrementar les donacions.

FALTEN RESIDUS

Un altre dels punts pels quals van
preguntar els reformistes, i con-
cretament la consellera Olga
Adellach, va ser la gestió i moder-
nització del Centre Nacional de

Tractament de Residus (Cetrasa).
El ministre d’Ordenament Terri-
torial, Urbanisme i Medi Am-
bient, Vicenç Alay, va posar en re-
lleu que s’estudiaria la possibilitat
d’importar residus.

Adellach va preguntar què es
pensava fer des del Govern per
modernitzar i optimitzar la gestió
del forn incinerador. Alay va res-
pondre que agraeix “que sigui
vostè qui parli de modernitzar el
centre”, i li va recordar que es
tracta d’un projecte liberal. Se-
gons el ministre, “contractual-
ment tenim l’obligació de donar
al forn 45.000 tones anuals de re-
sidus”. Es tracta d’una de les clàu-
sules destinades a garantir la ren-

dibilitat del forn, i satisfer les
queixes de l’actual equip de ges-
tió. Així, la consellera de CR tam-
bé va ressaltar les crítiques reco-
llides pel Diari, que van formular
alguns veïns de la zona a causa de
les olors que genera el centre.

Una altra de les possibles solu-
cions que comportaria un incre-
ment dels residus i que Adellach
va apuntar és la recuperació de
l’activitat econòmica, que sempre
provoca un major nombre de dei-
xalles. Precisament, un altre dels
retrets que van formular des de
CR contra el Govern és que no-
més hagi aprovat una rebaixa del
cànon de FEDA i Andorra Tele-
com per reactivar l’economia.

L’executiu explica que es planteja la importació
de residus per fer rendible el forn incinerador

El Govern negocia
amb Catalunya un
conveni que permeti
donar sang als gais
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El debat parlamentari

d’ahir, en què el Govern va

respondre a 21 preguntes,

va estar marcat per un

anunci que podria satisfer

la principal demanda del

col·lectiu homosexual.

FERNANDO GALINDO

A la fi de la sessió, el cap de Go-
vern, Jaume Bartumeu, va anunciar
que l’executiu es veuria obligat a
demanar un nou crèdit extraordina-
ri, després del de 74 milions d’eu-
ros que ja es va aprovar. En aques-
ta ocasió, el líder de l’executiu va
explicar que encara no podia preci-
sar la quantitat, però que seria ne-
cessari perquè s’han trobat amb
despeses “que no corresponien a
cap assignació del pressupost ac-
tual”. Bartumeu va ressaltar que la
petició és similar a la que va realit-
zar l’excap de Govern Albert Pintat

durant l’octubre del 2005. En
aquell moment, poc temps després
d’ocupar el càrrec, l’equip de Pin-
tat va sol·licitar un crèdit “perquè
possiblement es trobaven en una
situació similar”.

El cap de Govern va aprofitar
per valorar de molt positivament
les respostes que havia ofert l’exe-
cutiu en la primera sessió de con-
trol. Mentrestant, el líder de l’opo-
sició, Joan Gabriel, va posar en
dubte una vegada més l’estabilitat
parlamentària, que novament va
fer aparició al debat. Gabriel va as-

segurar que els únics que havien
ofert un pacte d’Estat als socialde-
mòcrates “som els reformistes”,
tot i que va ser Bartumeu qui de
nou va evocar el possible acord
amb els centreliberals. De fet, el
conseller de CR Joan Torres va re-
cordar que les lleis fiscals eren a
tràmit, i va preguntar irònicament
al líder socialdemòcrata si s’espe-
rava al dia de la votació per subs-
criure un pacte. D’altra banda, des
d’ApC, Eusebi Nomen va constatar
que l’estabilitat, senzillament, “no
és una prioritat del Govern”.

L’executiu demanarà un nou crèdit extraordinari

MÉS

Malgrat que els reformistes ha-
vien preparat una pregunta ur-
gent sobre la destitució de Valé-
rie Lackner com a secretària
d’Estat de Turisme, CR en va te-
nir prou que Bartumeu repetís la
versió oficial dels fets.

TURISME

EL CONSELL DEFUIG EL DEBAT
SOBRE EL ‘CAS LACKNER’

El ministre d’Afers Exteriors, Xa-
vier Espot, va argumentar que
turistes del Principat que viat-
gen a Macedònia necessiten els
serveis consulars, amb referèn-
cia a una pregunta del conseller
reformista Amadeu Rossell.

EXTERIORS

ESPOT DEFENSA L’INICI DE LES
RELACIONS AMB MACEDÒNIA

Els consellers reformistes van
demanar explicacions sobre la
destitució de dos membres
d’Andorra Desenvolupament i In-
versió (ADI), i van retreure que
hagin de fer el pressupost sen-
se un consell d’administració.

ENTITATS

CR DEMANA PELS FUTURS
OBJECTIUS DE L’ADI

El ministre de Finances, Pere Ló-
pez, va anunciar que la creació
dels fulls oficials de reclama-
cions seria una de les mesures
per garantir la qualitat del co-
merç, a més del manual de bo-
nes pràctiques i una nova llei.

COMERÇ

LÓPEZ ANUNCIA LA CREACIÓ
D’UN FULL DE RECLAMACIONS


